
موضوعــی که به اعتقـــاد کارشناسان احتمالا زمینه خروج 
خودروسازان داخلی از چمبــره قیمت گذاری دستوری که تنها 
منافع آن زیان انباشت بیش از 75 هزار میلیارد تومانی برای جاده 
مخصوصی ها بوده را رقم خواهد زد و احتمالا می تواند درآمد سرشاری 
را برای جبــران کسری بودجه و کاهش فشار به اقشار ضعیف جامعه 

به ارمغان آورد. 
 جلوگیری از التهاب بازار

بر اساس این گزارش روز گذشته نمایندگان مجلس در جلسه علنی 
خود طرح آزادسازی خودرو را که حدود یک هفته قبل کمیسیون 
صنایع و معادن و با اصلاح ماده 4 طرح قبلی مصوب کرده بودند را 
به رای گیری گذاشت و با اکثریت آرا تصویب کردند. در این رابطه 
سیدمصطفی آقامیرسلیم  پیش از رای گیری در اخطاری با استناد به 
اصل ۱۱۰ قانون اساسی و سیاست های تقویت تولید و پشتیبانی از آن 
گفت: براساس این اصلاح حتی واردات خودروهای معمولی گازسوز 
نیز آزاد شده است از طرفی در دنیا از تولید خودروهای دو نیرو حمایت 
می شود چرا که قیمت تمام شده آن دو برابر است. نماینده مردم 
تهران در مجلس با اشاره به اقداماتی برای تولید خودروی هیبریدی 
در کشور، اضافه کرد: اگر واردات براساس طرح مذکور صورت گیرد 
از تولید داخل جلوگیری شده و حتی ممکن است جوانانی که در این 
زمینه فعالیت کرده اند نیز دلسرد شوند.  اما در مقابل این مخالفت، 
روح ا... ایزدخواه عضو کمیسیون صنایع و معادن نیز در دفاع از 
اصلاحات کمیسیون در طرح ساماندهی صنعت خودرو، گفت: در 
روزهای اخیر در رسانه ها موضوعاتی مانند آزادسازی واردات خودرو 
مطرح شده حال آنکه موضوع این چنین نیست و منظور تنظیم واردات 
خودرو در راستای حمایت از تولید داخل است تا از وضعیت مبهم و 
اشکال آفرین کنونی خارج شویم. وی افزود: براساس اطلاعات مرکز 
آمار ایران در ۱5 سال اخیر، کمتر از 7۰۰ هزار خودرو وارد کشور شده 
در حالی که تولید داخل بیش از ۱5 میلیون دستگاه بوده است. در واقع 
کل واردات خودرو کمتر از 5 درصد تقاضای بازار را پوشش داده و از 
نظر واردات نیز این میزان کمتر از ۳ درصد کل واردات کشور است. وی 
با بیان اینکه تصویب اصلاحات کمیسیون درباره طرح ساماندهی بازار 
خودرو اثر روانی بر بازار دارد، تصریح کرد: در حال حاضر خودروهای 
خارجی در کشور به ۸ برابر نرخ جهانی رسیده است. به طور مثال 
خودرویی که معادل ریالی آن در خارج کشور 4۰۰ میلیون است در 
کشور بیش از ۳ میلیارد به فروش می رسد چرا که قاعده و قانونی برای 
واردات خودرو وجود ندارد. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با 
بیان اینکه شورای رقابت هر ۶ ماه یک بار سقف میزان رقابت خودرو را 
مشخص می کند، ادامه داد: در این اصلاح تلاش شده که میزان تولید 
داخل افزایش یابد. از سوی دیگر تاکید شده که واردات خودرو نباید 
تعهد مالی برای دولت ایجاد کند و باید برای واردات از ارز صادراتی 
یا ارز خارجی استفاده شود. ایزدخواه با اشاره به اینکه براساس آمار 
حدود ۲۰ میلیون دلار نزد خانواده ها و اشخاص است که بهتر است به 
جای استفاده از این منبع برای خرید آپارتمان در ترکیه برای کمک به 
صنعت استفاده شود، عنوان کرد: کمیسیون مدافع تولید خودروهای 
هیبریدی و برقی است و در این راستا نیز از مبنا و واحدهای تولیدی 
بسیاری بازدید کرده وگام برداشته است. این نماینده مردم در مجلس 
یازدهم افزود: در اصلاحات کمیسیون الگوی مصرف دیده شده و 
براساس آن تنها خودروهایی می توانند وارد شود که مصرف سوخت 
آنها b به بالا باشد از سوی دیگر دارای حداقل سه ستاره از نظر کیفیت 
باشند. ایزدخواه درباره صحبت وزیر صنعت، معدن و تجارت مبنی بر 
اینکه درباره واردات خودرو برنامه ای ندارند، تصریح کرد: این حرف 
درست است چرا که وزارتخانه مذکور، وزارت تولید است و باید تولید را 
افزایش داده و مقرر است که در ۶ ماه تولید صد هزار خودرو را افزایش 
دهند. وی تصریح کرد: تلاش شده با این اصلاحات واردات به نفعی 
تنظیم شود که بازار ملتهب نشود و اثر مثبتی بر بازار داشته باشد به 

گونه ای که خودروهای خارجی 7 برابر ارزش واقعی معامله نشوند.
 مروری بر طرح و اصلاحات آن 

طرح ساماندهی خودرو به مجلس دهم باز می گردد در آن زمان 
نمایندگان مجلس در راستای حمایت از محیط زیست و حفظ 
سوخت های فسیلی طرح واردات خودروهای برقی و هیبریدی را 
مصوب کردند اما در آن زمان ماده 4 این طرح با ایراد شورای نگهبان 
مواجه شده به طوری که شورا این ماده را مغایر با سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی تشخیص دادند. پس از این ایراد طرح مجدد به 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس ارسال شد اما اصلاح آن به مجلس 
دهم نرسید و نمایندگان مجلس یازدهم با اصلاح ماده 4 نسبت به 
تصویب این طرح اقدام کردند.  بر اساس این طرح هر شخص حقیقی 
و حقوقی می تواند نسبت به واردات خودرو در قالب یکی از دو روش 
»در ازای صادرات کالا« یا »واردات بدون انتقال ارز« اقدام کند. این دو 
روش برای ورود خودروهای خارجی با هدف »استقلال واردات خودرو 
از تعهد ارزی سیاستگذار« طراحی شده است. در واقع کمیسیون 
صنایع و معادن در اصلاحیه خود بر واردات به ازای صادرات خودرو 
یا قطعات یا سایر کالاها و خدمات مرتبط با انواع صنایع نیرو محرکه 
یا از طریق واردات بدون انتقال ارز نسبت به واردات خودروی تمام 
برقی یا دو نیرویی )هیبریدی( یا واردات خودروی بنزینی یا گاز سوز 
با برچسب انرژی B و بالاتر یا دارای شاخص ایمنی سه ستاره یا 
بالاتر بر اساس گواهی های استاندارد معتبر، معادل ارزش صادراتی 
تاکید کرده تا از این طریق علاوه بر جلوگیری از خروج ارز به افزایش 
صادرات در این حوزه سرعت بخشند، البته باید توجه داشت فاطمی 
امین وزیر صنعت، معدن و تجارت در اظهارات خود افزایش تولید تا 
۳ میلیون دستگاه در سال و همچنین صادرات محصولات را به عنوان 
یکی از رویکردهای اصلی خود اعلام کرده، اما بررسی عملکرد تولید 
و عدم اجرای تعهدات خودروسازان نشان می دهد واردات خودرو از 
طریق صادرات حداقل در کوتاه مدت چندان امکان پذیر نخواهد بود 
و احتمالا تجار بیشترین توجه خود را به واردات از طریق عدم انتقال 
ارز معطوف خواهند کرد. از سوی دیگر کارشناسان یکی از مهم ترین 
موانع در تحقق مصوبه مجلس را حضور مافیای پر قدرت مونتاژ کاران 
چینی می دانند که در خلال محدودیت های حمایتی با استفاده از 
فضای انحصار نسبت به فروش محصولات بی کیفیت چینی آن هم 
تا ۳ برابر قیمت واقعی به مصرف کنندگانی اقدام کرده اند که در این 
مدت از بازار متنوع خودرو بی نصیب مانده اند. همچنین یکی دیگر از 
تبصره های مصوبه مجلس به حذف انحصار واردات خودرو از طریق 
نمایندگی ها اشاره دارد که اگرچه در گذشته واردات خودرو از طریق 
اشخاص مشکلاتی را در زمینه فروش و انجام تعهدات به همراه داشت 
اما جلوگیری از انحصار نمایندگی خود می تواند گامی رو به جلو در 
حذف افراد خاص برای واردات باشد که بازهم واردات از سوی هر فرد یا 
شرکتی صورت گیرد آینده آن به صادرات محصولات و قطعات داخلی 
گره خورده است، البته طی دوسال گذشته بسیاری از وارد کنندگان 
و ذی نفعان واردات خودرو به کشور با فشار به بانک مرکزی خواهان 
واردات خودرو از منبع ارزی خود در خارج از کشور بودند این در 
شرایطی است که بانک مرکزی هیچ گاه به این درخواست روی 
خوش نشان نداده است حال باید منتظر شد و دید آیا بانک مرکزی 
برای اجرای این مصوبه قانونی با وارد کنندگان همکاری خواهد کرد. 
مهم ترین بند از طرح واردات خودرو یا به عبارتی مهم ترین ابزار 
کنترلی مجلس برای واردات و حفظ جایگاه داخلی سازان در بازار 
را می توان سپردن تعیین سقف تعداد خودروهای مجاز وارداتی به 
شورای رقابت دانست . بر اساس این بند شورای رقابت مکلف است هر 
شش ماه یک بار بر اساس میزان کمبود عرضه نسبت به تقاضای موثر 
خودروی سواری طی یک سال گذشته تعداد خودروهای وارداتی را 
تعیین کند. در این رابطه اکثر کارشناسان با نیم نگاهی به عملکرد 
شورا در بازار خودروهای داخلی معتقدند احتمالا بازار خودروهای 

وارداتی نیز با چالشی مشابه محصولات داخلی مواجه خواهد شد و 
این شورا با استفاده از اختیارتی که در زمینه تعداد و صدور مجوزهای 
واردات دارد سعی خواهد کرد قیمت خودروهای وارداتی را نیز تحت 
کنترل درآورد بنابراین احتمال شکل گیری بازار سیاه در این گروه از 
خودروها نیز دور از انتظار نخواهد بود. از سوی دیگر تولید کنندگان 
داخلی اجرای این طرح را به نوعی پاسخ مثبت دولت برای خروج از 
چمبره قیمت گذاری دستوری تلقی می کردند و حتی در نامه نگاری 
که در اوایل سال به کمیسیون صنایع و معادن داشتند خواستار حذف 
قیمت گذاری دستوری همگام با آزاد سازی واردات بودند. حال این 
طرح در حالی به تصویب رسیده که عامل اصلی مخالفت با آزاد سازی 
قیمت ها وظیفه تعیین کننده ای در تعیین قیمت خودروهای وارداتی 
دارد و می توان گفت به نوعی این خواسته مهم جاده مخصوصی ها 
در هاله ای از ابهام قرار گرفته است. اما در مصوبه دیروز مجلس 
شاهد برخی تغییرات در طرح اولیه کمیسیون صنایع و معادن 
هستیم. در واقع بند آخر طرحی که هفته پیش ارائه شده امکان 
واردات خودروهای کارکرده با عمر کمتر از ۳ سال نیز دیده شده بود 
که در مصوبه امروز این بند حذف شده است البته دلیل حذف آن 
چندان سخت نیست . در این رابطه بررسی ها نشان می دهد قیمت 
خودروهای دست دوم با عمر سه سال در بازه قیمتی کمتر ۸ هزار دلار 
قرار دارند و در صورت اخذ تعرفه ۸۶ درصدی نهایتا به قیمت حدود 
۱۲ تا ۱5 هزار دلار به دست مصرف کننده داخلی می رسند از سوی 
دیگر بر تنوع و کیفیت این خودروها و عدم رقابت پذیری محصولات 
داخلی تردیدی وجود ندارد . بنابراین ورود این خودروها به معنای 
حذف محصولات جاده مخصوصی ها از گردونه رقابت خواهد بود و 
طبیعی است که خودروسازان از تمامی ابزار خود برای حذف این بند 

استفاده کنند.
 چوب شورای رقابت لای چرخ خودروهای وارداتی

در این رابطه فربــد زاوه کارشناس خودرو با عنوان اینکه تعیین 
سقف واردات خودرو از سوی شورای رقابت مهم ترین چالش این طرح 
است به آرمان ملی می گوید: تجربه نشان داده شورای رقابت در بازار 
خودروهای داخلی نتوانست موفق عمل کند و رشد قیمت خودروها  
با توجه به فرمول قیمت گذاری شورای رقابت را می توان نتیجه 
عملکرد شورا دانست، بنابراین نمی توان از این مصوبه انتظار تحول 
در بازار و کاهش قیمت در بلند مدت را داشت. وی به شکل گیری 
مافیای واردات و خرید و فروش مجوزهای ثبت سفارش اشاره کرد و 
گفت: تعیین سقف واردات به معنای ایجاد بازار سیاه برای مجوزهای 
محدودی است که از سوی شورای رقابت تعیین می شود و اگرچه 
این شورا مستقیما در قیمت گذاری نقشی ندارد اما عاملی در رشد 
قیمت ها در بازار سیاه است. زاوه در پاسخ به احتمال حذف قیمت 
گذاری دستوری برای خودروسازان داخلی گفت: به احتمال زیاد 
خودروسازان داخلی از زیر بار قیمت گذاری دستوری رهایی خواهند 
یافت اما این به معنای کاهش قیمت ها در بازار نیست بلکه با تعادل 
در عرضه و تقاضا و همچنین عدم تحمیل زیان به خودروسازان بازار 
به ثبات خواهد رسید ودر شرایط رقابتی قرار خواهد گرفت. این 
کارشناس خودرو در خصوص تعرفه واردات این گروه از خودروها 
گفت:  بر اساس قانون میزان تعرفه واردات خودرو ۸۶ درصد تعیین 
شده که هم اکنون مبنای محاسبه آن در گمرک نرخ ارز ترجیهی 
4۲۰۰ تومانی است، اما در صورتیکه دولت نرخ ارز را بر مبنای نیمایی 
محاسبه کند با افزایش درآمد مواجه شده و با جبران کسری بودجه 
منافع آن به اقشار ضعیف جامعه منتقل خواهد شد. وی تاکید کرد: 
باید توجه داشت که واردات بر اساس قانون ممنوع نبوده و دولت تنها 
می تواند بر اساس منافع و شرایط اقتصادی کشور با استفاده از ابزار 
تعرفه بازار را کنترل کند، بنابراین مجلس می خواست بهتر بود حق 
بازوبسته کردن واردات کالا را از دولت می گرفت تا دولت اجازه نداشته 

باشد به غیر از تعرفه ممنوعیتی برای کالا بگذارد. 
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آرمان ملی:  پس از یک هفتــه کشمکش و اظهار نظرات 
مختلف درباره طرح آزاد سازی واردات خودرو و در حالی که 
به نظر می رسید سمـبه پر زور مخالفان به برخی اصلاحات 
در این طرح منجر شـده، روز گذشته نمایندگان مجلس با 
اتفاق آرا طرح کمیسیون صنایع و معادن را تصویب کردند 
طرحی که اگرچه به نظر می رسد حضور شورای رقابت به 
عنوان عامل تعیین کننده سقف واردات سوپاپ اطمینانی 
برای تداوم قیمت گذاری بی ضابطه خودروهای خارجی 
خواهد بود اما به رغم تمامی اما و اگرهایی که واردات را به 
صادرات خودرو  و قطعات مربوطه و همچنین بدون انتقال 
ارز منوط می کند اجرای این طرح پایانی بر چندین سال 
انحصار کامل خودروسازان داخلی در بازار و همچنین یکه 
تازی چینی سازان و دست دوم فروشانی است که در خلأ 
رقبا با فروش محصولات بی کیفیت و مستعمل به یکه تازی 

در بازار مشغولند.

موافقتباتسهیلکسبوکار
آرمان ملی: قوانین پیچیده و دست و پاگیر به ویژه در 
حوزه صدور مجوز فعالیت باعث شده بود تا سرعت ایجاد 
و شروع به کار کسب و کارها تحت الشعاع قرار بگیرد حالا 
در طرحی که مجلس با آن موافقت کرده، کسب و کارها 
به جز آنهایی که در رابطه با سلامت و امنیت مردم فعال 
هستند بدون اخذ مجوز به فعالیت بپردازند! موافقان 
طرح تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار تاکید داشتند 
با تصویب این طرح موانع موجود بر سر راه جوانان 
متخصص و سرمایه گذاران برای آغاز فعالیت اقتصادی 
کنار رفته و مخالفان این طرح اصرار داشتند که تصویب 
آن منجر به تعدیل کارکنان دفاتر حقوقی شده و در 
این طرح از نظرات کارشناسان حقوقی استفاده نشده 
است. نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه 
علنی امروز مجلس شورای اسلامی گزارش کمیسیون 
جهش و رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل 44 قانون 
اساسی در خصوص کلیات طرح تسهیل صدور برخی از 
مجوزهای کسب و کار را بررسی کردند. محسن زنگنه؛ 
سخنگوی کمیسیون جهش و رونق تولید و نظارت بر 
اجرای اصل 44 قانون اساسی در توضیح این طرح، بیان 
کرد: گزارش یک شوری کمیسیون جهش و رونق تولید 
و نظارت بر اجرای اصل 44 قانون اساسی درباره طرح 
تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار به این کمیسیون به 
عنوان کمیسیون اصلی ارجاع شد و در جلسه ۸ تیر ماه 
۱4۰۰ با حضور مسئولان و دستگاه های ذیربط، دیوان 
محاسبات و مرکز پژوهش ها مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت و با اصلاحاتی در عنوان و متن به تصویب رسید. 
گزارش آن بر اساس اجرای ماده ۱4۳ آیین نامه داخلی 
تقدیم مجلس شورای اسلامی می شود. او در ادامه 
اظهار کرد: براساس ماده 7 مکرر دولت را ملزم کردیم 
تا افراد متقاضی بعد از بارگذاری همه مدارک در سامانه 
به طور خودکار پس از مدت ۳ روز شناسه یکتا دریافت 
کنند. این قدم بزرگی است البته در این طرح قید شده 
کسب وکارهایی که امنیت ملی، بهداشت عمومی و 
اجتماعی و سلامت یا محیط زیست را تحت تأثیر قرار 
می دهد باید به صورت تأییدمحور مجوزهایشان صادر 
شود بنابراین هیچ نگرانی و دغدغه ای وجود ندارد و 
کسب وکارها امنیت ملی را تهدید نمی کند. او تاکید کرد: 
برخی ایرادها به مواد )5( و )۶( گرفته شده و درباره آنها 
نگرانی دارم، ما به هیچ عنوان به مرجع صدور مجوز ورود 
نکردیم یعنی کانون وکلا همچنان مصدر و مرجع صدور 
مجوز است و سردفتران نیز مانند گذشته از همان مرجع 
مجوز دریافت می کنند حتی در مورد شرایط صدور مجوز 
نیز ورود نکردیم و برای موارد مربوطه همانند قبل آزمون 
برگزار می شود یا به طور مثال سوال کانون وکلا توسط 
کارشناسان رسمی یعنی مراجع ذیربط تهیه می شود، 
تنها چیزی که در این طرح آمده که حتی کیفیت را هم 
ارتقا می دهد، برداشتن محدودیت ها است. به طور مثال 
اگر افرادی در آزمون شرکت کنند و از شرایط شخصی 
لازم برخوردار شوند و احراز شود، همه آنها را می پذیریم. 
برخی نگرانند که کیفیت کسب وکارهایی مانند وکالت 
کم شود اما ما در این طرح آوردیم یک درصد کسانی که 
حائز بالاترین رتبه می شوند، مجوز دریافت کنند، البته 
می توان پیشنهادهایی در این زمینه داد اما ما محدودیت 
را حذف کردیم به طور مثال وقتی یک وکیل بداند که 
در شهرستان خود ۳ وکیل و سردفتر دیگر هم هستند 
یا مشاغل دیگر، تلاش می کنند که کیفیت خدمات 
خود را افزایش دهند. او در ادامه خاطر نشان کرد: عمده 
شکایت مردمی که به ما نمایندگان مراجعه می کنند 
انحصارهایی است که در برخی از بخش ها ایجاد شده 
است بنابراین ما دنبال انحصارشکنی هستیم، برخی نیز 
در فضای مجازی این طرح را باعث بیکاری عده ای تلقی 
کردند در حالی که این طرح بیکاری را کاهش و اشتغال را 
افزایش می دهد و موجب رقابت در کسب وکار می شود. 
هرگونه محدودیت ایجاد رانت می کند، به عنوان مثال 
در حوزه کارگزاری های بورس، وزارت اقتصاد در طول 
یک دهه گذشته تعداد کارگزاری ها را افزایش نداد و 
چند کارگزاری منافع بسیاری را کسب کردند. نگرانی 
در خصوص این طرح وجود ندارد، کسانی که ذینفع 
هستند در فضای مجازی و بخش خبری فضاسازی 
می کنند، دستگاه های مرتبط از جمله قوه قضائیه در 
جریان موضوعات این طرح هستند و می دانند که این 
طرح در جهت عدالت اشتغال و بر اساس اصول قانون 
اساسی است. در ارتباط با سردفتران نیز بندی وجود دارد 
به نام ماده )۶۹( قانون سردفتران رسمی؛ نمایندگان 
می توانند در مورد جزئیات آن نظر دهند حتی پس از 
تصویب کلیات طرح به صورت دوشوری می تواند مجدداً 
به کمیسیون برگردد. علی آذری نماینده مخالفت با 
کلیات این طرح بیان کرد: رویکرد اقتصادی حاکم بر 
کمیسیونی که طرح تسهیل صدور برخی مجوزهای 
کسب و کار را تصویب کرده و تلاش بر اشتغالزایی موجب 
شده تبعات غیرقابل جبران این طرح بر ساختار قضایی 
و اصل دادرسی عادلانه مورد بی توجهی قرار گیرد. اگر 
دنبال راه علاج گذر از شرایط خطیر کنونی هستیم، باید 
در یک کلام حکمرانی ناکارآمد دولت ها، تفکرات کوتاه 
مدت و تمرکز بر تصمیم گیری در پایتخت را رسیدگی 
کنیم. او اظهار کرد: وقتی از شاخص های سهولت 
کسب و کار صحبت می کنیم، یعنی سهولت در بحث 
مجوزها، دسترسی به خدمات، ثبت مالکیت، مالیات ها 
و تمام اینها یعنی ضعف در اداره اجرایی کشور، نه ضعف 
در قانون و قانونگذاری. امروز قوانین متعدد و تعدد 
نهادهای مرتبط با بهبود کسب وکار مانع اصلی تولید و 
اشتغال است و این تعدد فاصله ای ایجاد کرده بین بایدها 
و واقعیت ها که همواره وجدان های آرمان خواه را آزرده 
خاطر کرده، این طرح بازار خدمات حقوقی و قضایی را 
مورد هدف قرار داده، همین اشتباه در برنامه ریزی وزارت 
علوم و تحقیقات و توسعه بی حد و حصر دانشکده های 
حقوق در سراسر کشور موجب شده که سالانه ۸۰ هزار 
نفر وارد رشته حقوق شوند که با توجه به کمبود اساتید و 
نظارت های آموزشی، ممکن است حتی با مقدمات علم 
حقوق هم آشنا نباشند. در نهایت نمایندگان مجلس 

شورای اسلامی با کلیات این طرح موافقت کردند.

خانههایقدیمی؛
هدفخریدارانجدید

آرمان ملی: رشد قیمت مسکن و کاهش عرضه و 
کاهش توان خریداران؛ باعث شده تا خرید دانگی مورد 
توجه قرار بگیرد؛ زندگی دو شریک در یک آپارتمان 
سخت است چراکه همسایه های دیگر این موضوع را 
قبول نمی کنند اما خانه های قدیمی به دلیل داشتن 
شکل دربستی راحت تر می توانند مورد استفاده قرار 
بگیرند ضمن اینکه فرصتی هم برای ساخت وساز دارند 
و این امتیازی است که می تواند بعدها به افزایش ارزش 
افزوده خانه و سود مالکان آن بیفزاید. از طرفی خرید 
آپارتمان در شهری مانند تهران با میانگین قیمت ۳۰ 
میلیون تومان کار هر کسی نیست و حتی رواج این 
وضعیت در ایران در هیچ کجای جهان تکرار نشده است! 
وضعیت بازار مسکن و قیمت سرسام آور آن باعث شده تا 
این بازار در رکود فرو برود و خریداری نباشد که بخواهد 
از این بازار چیزی بخرد! آمار و ارقام از سوق یافتن 
تدریجی خریداران مسکن در تهران به سمت واحدهای 
قدیمی ساز خبر می دهد؛ به طوری که به دلیل افت توان 
متقاضیان واقعی طی هفت سال گذشته سهم واحدهای 
بالای ۱۶ سال از ۱۲ درصد به حدود ۳۰ درصد کل 
معاملات رسیده است. طی هفت سال گذشته سهم 
واحدهای بالای ۱۶ سال از ۱۲ درصد به ۲۹.۶ درصد 
کل معاملات مسکن شهر تهران افزایش پیدا کرده است. 
هم اکنون ۶۶.۸ درصد از کل قراردادهای خرید و فروش 
مسکن در پایتخت را واحدهای بالای پنج سال و 44.4 
درصد را واحدهای بالای ۱۰ سال به خود اختصاص 
می دهند. این در حالی است که سال ۱۳۹۳ واحدهای 
کمتر از پنج سال 5۸.۱ درصد و واحدهای با سن بنای 
بیش از پنج سال 4۱.۹ درصد از معاملات را شامل 
می شد. طی یک سال گذشته نیز سهم آپارتمان های 
نوساز از کل معاملات شهر تهران ۱۳ درصد کاهش 
پیدا کرده است. مردادماه ۱4۰۰ واحدهای تا پنج سال 
ساخت ۳۳.۲ درصد از کل مبایعه نامه های شهر تهران را 
به خود اختصاص داده و این در حالی است که این گروه 
از آپارتمان ها در سال گذشته ۳۸.5 درصد از معاملات 
را شامل می شدند. حدود هفت سال قبل در آذرماه سال 
۱۳۹۳ واحدهای مسکونی با عمر بنای کمتر از پنج 
سال حدود 5۸ درصد از کل معاملات شهر تهران را در 
بر می گرفت که به دلیل افت توان طرف تقاضا این سهم 
در یک روند نزولی قرار گرفته به طوری که آذرماه ۱۳۹4 
این عدد به 54 درصد، سال ۱۳۹۸ به حدود 4۰ درصد 
و مردادماه ۱4۰۰ به ۳۳.۲ درصد رسیده است. در واقع 
بازار روند معکوس به خود گرفته و سهم غالب واحدهای 
نوساز جای خود را به واحدهای میانسال و قدیمی ساز 
داده است. البته عمده معاملات در واحدهای ۶ تا ۱5 
سال انجام می شود. خانه های با عمر بنای ۶ تا ۱5 سال 
هم اکنون ۳7.۳ درصد از کل معاملات را شامل می شود؛ 
در حالی که سال ۱۳۹۳ سهم واحدهای مذکور ۲۹.۹ 
درصد بود. این نشان می دهد به میزانی که تقاضا برای 
واحدهای نوساز افت کرده، در واحدهای میانسال شاهد 
کاهش شدیدی نبوده ایم. از طرف دیگر جدیدترین آمار 
از بازار مسکن شهر تهران در مردادماه ۱4۰۰ تحرک 
اندک همراه با ثبات نسبی قیمت در مناطق جنوبی 
پایتخت را در مقایسه با ماه قبل نشان می دهد. طی 
یک ماه گذشته ۱۳ منطقه تهران شامل 4، 5، ۶، ۸، ۹، 
۱۰، ۱۳، ۱4، ۱5، ۱۶، ۱7، ۱۸ و ۲۱ با افزایش معاملات 
مواجه شدند که به جز مناطق 5، ۶، ۱۰ و ۱۶ که قیمت ها 
کاهش پیدا کرد در دیگر مناطق شاهد مقداری افزایش 
قیمت بودیم. درخصوص معاملات نیز به طور کلی 
قراردادهای خرید و فروش مسکن در تهران ۸.4 درصد 
نسبت به تیرماه افزایش یافت. از طرف دیگر ۹ منطقه 
شامل ۱، ۲، ۳، 7، ۱۱، ۱۲، ۱۹، ۲۰ و ۲۲ با کاهش 
معاملات مواجه شدند. از بین این مناطق معمولا در 
چهار منطقه ۱ تا ۳ و ۲۲ حضور سرمایه گذاران پررنگ 
است که افت معاملات این مناطق از پایین بودن اقبال 
دلالان به این نقاط حکایت دارد. از بین ۳۲۰ محله شهر 
تهران فقط ۱7 محله جزء مناطق به اصطلاح رو بورس و 
پرتقاضا هستند و به همین لحاظ کارشناسان معتقدند 
باید آمار این ۱7 محله را از کل شهر تهران جدا کرد. 
با توجه به تعداد اندک قراردادهای خرید و فروش در 
مناطق ۱۹ تا ۲۲ نوسانات ماهیانه آن نمی تواند ملاکی 
برای ارزیابی بازار این مناطق باشد. چهار منطقه ۱۹ تا 
۲۲ در مردادماه فقط 5.۱ درصد معاملات شهر تهران 
را به خود اختصاص دادند و جزء مناطق بورس در بازار 
مسکن نیستند. بنابراین می توان نتیجه گیری کرد که 
عمده معاملات ملک در مردادماه از سوی اقشار میانی و 
مصرفی صورت گرفته است. اما منحنی تقاضای واقعی 
مسکن که طی ۳.5 سال گذشته روند نزولی داشته در 
ماه های اخیر به سمت بالا حرکت کرده است. با وجود 
آنکه تورم شش ماهه بازار مسکن حدود ۲ درصد بوده 
که این تلورانس در وضعیت کلی با توجه به تورم عمومی 
45 درصد تقریبا صفر محسوب می شود معاملات 
مصرفی مسکن به تدریج در حال افزایش است. بر 
اساس نمایه های دریافتی از پنج ماه اخیر بازار مسکن 
و با توجه به ثبات نسبی بازارهای موازی، امیدواری به 
وعده های تیم اقتصادی دولت سیزدهم که مهم ترین 
آن قول ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی است 
و انتظارات کاهشی ناشی از احتمال احیای مذاکرات 
هسته ای، بازار مسکن شهر تهران در محدوده قیمتی 
۳۰ میلیون تومان درجا زده است. تورم مسکن شهر 
تهران در پنج ماه اخیر ۲.۳ درصد بوده که در صورت 
عدم ایجاد شوک از جانب بازارهای موازی اگر در نیمه 
دوم نیز با همین مقدار رشد اندک مواجه شویم و رشد 
سالانه قیمت مسکن به حدود 5 درصد برسد قطعا 
پایین ترین میزان افزایش در بین بازارهای رقیب را به 

خود اختصاص خواهد داد.

گـــزارش 

آرمان ملی: واردات برنج درحالی شدت 
گرفته که در حال حاضر تولید داخلی این 
محصول به اندازه کافی وجود دارد، اما با این حال 
قیمت ها نمی شکند. برخی دلیل این موضوع را 
دستکاری بازار از سوی تولیدکنندگان عمده 
می دانند که قصد دارند با برهم زدن نظم بازار 
از این وضعیت سود ببرند درحالی که این افراد 
سود می برند مردم زیان می بینند، یعنی با ادامه 
آشفتگی بازار این مردم هستند که باید هزینه 
بیشتری برای تهیه برنج بدهند. مسیح کشاورز، 
دبیر انجمن واردکنندگان گفت: در حال حاضر 
کمبود برنج خارجی و همچنین کاهش تولید 
داخل موجب افزایش قیمت این محصول شده 
که در این شرایط لغو ممنوعیت واردات برنج 
می تواند بازار را به تعادل برساند. دبیر انجمن 
واردکنندگان برنج افزود: یک ماه پیش در ستاد 
تنظیم بازار این موضوع را اعلام کردیم که اگر 
برای واردات برنج ممنوعیتی گذاشته می شود 
باید ضرورت آن وجود داشته باشد، ولی امروز 

این ضرورت وجود ندارد. او گفت: ممنوعیت 
واردات برنج که از ۳۱ تیرماه برقرار شده و تا اول 
آبان ادامه دارد در شرایط کنونی که تولید برنج 
داخلی کاهش یافته و دولت از ذخایر استراتژیک 
برای تعادل بازار استفاده می کند ضرورتی ندارد. 
دبیر انجمن واردکنندگان برنج افزود: ذخایر 
استراتژیک کشور باید در زمان حوادث غیرمترقبه 
مانند قحطی و به صورت مقطعی مورد استفاده 
قرار گیرد و در شرایطی که بخش خصوصی توان 
واردات برنج را دارد مصرف این ذخایر آسیب 
جدی به کشور وارد می کند. او گفت: ذخایر 
استراتژیک کشور از برنج وارداتی شکل گرفته 
و در واقع شرکت بازرگانی دولتی با وارد کردن 
برنج وارداتی به بازار دنبال تنظیم بازار است. 
کشاورز افزود: ممنوعیت چهار ماهه واردات برنج 
در فصل برداشت برنج داخلی و به دلیل حمایت از 
تولید داخلی اعمال می شود در حالی که شرکت 
بازرگانی دولتی برای تعادل بازار، خود برنج 
خارجی وارد بازار می کند. او گفت: این در حالی 

است که بخش خصوصی توانایی واردات برنج را 
دارد و اگر این موضوع صورت پذیرد هم ذخایر 
استراتژیک کشور حفظ می شود و هم به دلیل 
استمرار در ورود برنج به بازار قیمت برنج داخلی 
نیز به ثبات می رسد. دبیر انجمن واردکنندگان 
برنج افزود: در حال حاضر شرکت بازرگانی 
دولتی به صورت مقطعی برنج وارداتی با ۱5 
هزار تومان اختلاف نسبت به برنج داخلی عرضه 
می کند که این، هم رقابت ناسالم میان برنجی که 
توسط بخش خصوصی وارد شده و برنج تنظیم 
بازاری ایجاد می کند و هم به دلیل اختلاف قیمت 
معنادار با برنج داخلی جلوی افزایش قیمت برنج 
تولید داخل را نمی گیرد. او گفت: ضمن این که 
ذخایر استراتژیک کشور مشخص است و شرکت 
بازرگانی دولتی نمی تواند به صورت مستمر 
و گسترده تزریق برنج به بازار را ادامه دهد در 
حالی که بخش خصوصی این توان را دارد. 
کشاورز افزود: در حال حاضر حدود 7۰ هزار تن 
برنج در گمرکات و بنادر کشور دپو شده و ۲۰۰ 

تا 5۰۰ هزار تن هم در هندوستان و پاکستان 
آماده واردات است که به محض پایان محدودیت 
واردات، کشتی ها بارگیری و روانه ایران می شوند. 
او گفت: پیشنهاد ما این است که در شرایط فعلی 
ممنوعیت واردات برنج دو ماه زودتر از موعد لغو 
شود و تصمیمی در خصوص ادامه ممنوعیت 
اتخاذ شود تا شرایط ثبات در بازار برنج ایجاد 
شود. به هر حال واردات برنج تا زمانی که وضعیت 
بازار به ثبات برسد و قیمت به درستی تنظیم شود 
نیازی است که باید انجام شود یا اینکه دولت و 
وزات جهاد باید بازار را از دست دلالان خارج کنند 
که متاسفانه تا امروز اقدام جدی و قابل تاملی را 
از وزارت جهاد شاهد نبودیم و این موضوع هم به 
نوبه خود بسیار عجیب است و به نظر می رسد 
بیشتر بازار رها شده تا اینکه تصمیمی برای 

مدیریت آن وجود داشته باشد.

دلالان برنج به دنبال افزایش قیمت هستند؛

آشی که برای برنج پختند!

ذره بیــن گزارش »آرمان ملی«  از اثرات تصویب طرح واردات خودرو در مجلس: 

ترمـز قيمت گذاری خــودرو  كشيـده شد 
   استقبال خودروسازان  از حذف قیمت گذاری دستوری


